
 
Protokół z I posiedzenia stałej grupy roboczej ds. sprawiedliwej transformacji  

(regionu wałbrzyskiego) powołanej w ramach Komitetu Monitorującego  

programu Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027,  

które odbyło się 14 lipca 2023 roku 

W dniu 14 lipca 2023 roku odbyło się I posiedzenie stałej grupy roboczej ds. sprawiedliwej 

transformacji (regionu wałbrzyskiego) powołanej w ramach Komitetu Monitorującego 

programu Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027. 

Przedmiotowe spotkanie zostało zorganizowane na prośbę jednego z wnioskodawców 

powołania ww. grupy – Pani Aliny Pogody, która w Komitecie Monitorującym FEDS jest 

przedstawicielem organizacji pozarządowej na rzecz niskoemisyjności. 

Grupa robocza ds. sprawiedliwej transformacji (regionu wałbrzyskiego) została powołana 

uchwałą nr 5/23 Komitetu Monitorującego program Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 

2021-2027 z dnia 4 kwietnia 2023 roku. Uchwała nr 23/23 Komitetu Monitorującego program 

Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027 z dnia 12 maja 2023 roku zwiększyła skład 

grupy. Obecnie w skład grupy wchodzi 24 osoby reprezentujące różne środowiska.  

W I posiedzeniu udział wzięło 19 osób. Lista obecności stanowi Załącznik nr 1 do protokołu. 

Podczas spotkania przyjęty został Regulamin stałej grupy roboczej ds. sprawiedliwej 

transformacji (regionu wałbrzyskiego) powołanej w ramach Komitetu Monitorującego 

programu Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027. 

W trakcie obrad grupy przeprowadzono wybory Przewodniczącego/Przewodniczącej oraz 

Zastępcy/Zastępczyni Przewodniczącego/Przewodniczącej grupy. Przewodniczącym grupy 

został Pan Roman Szełemej, Prezydent Wałbrzycha, który w KM FEDS jest Przedstawicielem 

Jednostek Samorządu Terytorialnego (JST) wchodzącym w skład Grupy Roboczej ds. Funduszu 

Sprawiedliwej Transformacji. Na stanowisko Zastępczyni Przewodniczącego wybrana została 

Pani Sylwia Mielczarek - Przedstawiciel organizacji pozarządowej wchodzącej w skład Grupy 

Roboczej ds. Funduszu Sprawiedliwej Transformacji - Stowarzyszenie Kłodzka Wstęga 

Sudetów - Lokalna Grupa Działania. 



 
Na posiedzeniu ww. grupy poruszono następujące tematy: 

1. Dyskusja na temat minimalnej wartości projektów; 

Pani Sylwia Mielczarek rozpoczęła dyskusję na temat minimalnej wartości projektów  

w wysokości 200 tyś euro, która jest zapisana w opiniowanych kryteriach. Podkreśliła, że jest 

to kwota zaporowa dla organizacji pozarządowych żeby w ogóle mogły aplikować o środki  

w ramach FST, a jednocześnie nie jest możliwe stosowanie kwot ryczałtowych i uproszczonych 

metod rozliczania wydatków. Zaproponowała, aby zastanowić się nad pulą środków dla 

projektów mniejszych, poniżej 200 tys. euro i możliwością stosowania uproszczonych metod 

rozliczania wydatków. 

Pan Sławomir Sobieszek Dyrektor Wydziału Zarządzania dopowiedział, że minimalna wartość 

200 tys. euro dotyczy projektów „miękkich” w działaniach 9.1 Transformacja społeczna i 9.3 

Transformacja w edukacji natomiast w projektach infrastrukturalnych te wartości są znacznie 

wyższe. 

Pani Jolanta Kosarzycka – Kierowniczka Działu Zarządzania EFS wyjaśniła, że jeśli chodzi  

o metody uproszczone, to była to propozycja Instytucji Zarządzającej, żeby zacząć od 

projektów powyżej 200 tys. euro, a dopiero w dalszej kolejności, jeśli alokacja nie zostanie 

wyczerpana ogłoszony zostanie nabór na projekty poniżej 200 tys. euro. Dodała również, że 

zapis dotyczący 200 tys. euro minimalnej wartości projektu był konsultowany z kryteriami na 

Komitecie Monitorującym w maju i czerwcu 2023 r. i te kryteria zostały przyjęte. 

Jednocześnie Pani Jolanta Kosarzycka podkreśliła, że IZ dostała zgodę od Instytucji Audytowej 

na zastosowanie w FST stawek kosztów pośrednich do 25 %, tak jak jest to w projektach 

finansowanych z EFS+. Zmiany te zostały już wprowadzone do ogłoszonych naborów  

w działaniach FST 9.1 i 9.3. Dyrektor Sławomir Sobieszek dodał, że w przypadku projektów 

inwestycyjnych, tzw. „twardych” zasady są takie same jak w Europejskim Funduszu Rozwoju 

Regionalnego gdzie stawka wynosi do 7% kosztów pośrednich. 



 
Pan Roman Szełemej Prezydent Wałbrzycha, podkreślił, że ważne jest aby organizacje 

pozarządowe, nawet te najmniejsze, mogły aplikować o środki w ramach FST, dlatego postulat 

o obniżeniu minimalnej wartości projektu do 100 tys. nie jest pozbawiony racjonalnego 

uzasadnienia. 

Pani Sylwia Mielczarek zadała pytanie czy alokacje przeznaczone na nabory powyżej 200 tys. 

euro są na sztywno przypisane do danego naboru. 

Dyrektor Sławomir Sobieszek podkreślił, że alokacje w naborach w 9.1 i 9.3 są bardzo duże  

i można się spodziewać, że nie zostaną wyczerpane i wystarczy również środków na projekty 

mniejsze. Ważne jest też to, że IZ ma obowiązek certyfikacji wydatków w określonym czasie, 

a duże projekty łatwiej się certyfikuje. Jolanta Kowalczyk dodała, że minimalna wartość 

projektu 200 tys. euro w ogłoszonych naborach została zaakceptowana przez Komitet 

Monitorujący więc w chwili obecnej nie ma możliwości zmiany. Dopiero w kolejnych naborach 

będzie można tę wartość ustalić mniejszą. Pan Roman Szełemej Prezydent Wałbrzycha 

zaproponował, żeby w pierwszym możliwym terminie po zakończeniu naborów grupa robocza 

przeanalizowała jak wygląda wykorzystanie środków z tych pierwszych naborów. 

2. Dyskusja na temat wkładu własnego do FST; 

Dyrektor Sławomir Sobieszek przypomniał że w punkcie tym chodzi o to skąd mogą pochodzić 

środki powyżej 70% maksymalnej dotacji, jeśli projekty nie są objęte pomocą publiczną. Czy 

maja to być tylko środki własne wnioskodawców, czy może to być też budżet państwa? Pan 

Dyrektor powiedział że do Ministerstwa Funduszy i Polityki Regionalnej zostało skierowane 

zapytanie o możliwość rozdysponowania środków z umowy partnerskiej. Zgodnie  

z kontraktem terytorialnym możliwe jest przyznawanie środków do wysokości 10% budżetu 

państwa. Nie ma możliwości wsparcia z budżetu państwa projektów objętych pomocą 

publiczną. IZ zaproponowała, aby strona rządowa zgodziła się na zwiększenie powyżej 10% 

wsparcia z budżetu państwa. 

  



 
Pan Łuksza Waszczuk – Przedstawiciel Ministerstwa Funduszy i Polityki Regionalnej (jako 

instytucji ds. koordynacji strategicznej) – powiedział, że zmiany w kontrakcie programowym 

muszą być zgłoszone w odpowiednim trybie, musi to zostać przyjęte Uchwałą Zarządu 

Województwa, dlatego też ostatecznej decyzji nie ma jeszcze. 

3. Dyskusja na temat wykluczenia użycia biomasy drzewnej z projektów finansowanych  

z FST; 

Pani Alina Pogoda - Przedstawiciel organizacji pozarządowej na rzecz niskoemisyjności - 

Stowarzyszenie Ekologiczne EKO-UNIA – podkreśliła że biomasa drzewna odpowiada za 80% 

energii z biomasy stałej wykorzystywanej w Polsce. Wpływa to na intensyfikacje gospodarki 

leśnej w tym na wycinanie lasów. Jedyny dopuszczalny rodzaj biomasy w projektach 

ciepłowniczych to biomasa odpadowa. 

Dyrektor Sławomir Sobieszek podkreślił, że KM FEDS 2021-2027 zaakceptował kryteria 

pozwalające na wykorzystanie biomasy drzewnej przez duże przedsiębiorstwa. IZ 

przygotowując kryteria dla poszczególnych naborów kieruje się zapisami przepisów krajowych 

i europejskich, ewentualne doszczegółowienia lub wykluczenia w kryteriach są wprowadzane 

na wniosek KM FEDS 2021-2027 i muszą być przez Komitet Monitorujący zaakceptowane. 

4. Sprawy różne; 

Opracowanie protokołu: Sekretariat Grupy 

Zatwierdził  

Przewodniczący Grupy 

Roman Szełemej 


